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Komentari i primjedbe NVO“EXPEDITO“ Kotor 
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Komentari na SEA od strane NVO „MANS“ Podgorica 
 
SEA nije ponudila alternativni scenario, već je radila opciju „po kojoj se ništa ne gradi“, 
što nije alternative verzije DPP i SEA koje su ponunene zasnovane su na starim 
podacima, nerealnim projekcijama ili nedovoljnim i nedostajućim informacijama; Projekat 
nema humanističku dimenziju, jer predvina potapanje ogromne teritorije,  raseljavanje, 
uništavanje tradicionalnog stila života i kulturnih vrijednosti, a sa druge strane nije 
nedvosmisleno pokazao da je najbolje rješenje za čitavo društvo; 
DPP i SEA ne sadrže ključni elaborat o zaštiti stanovništva u slučaju pucanja kaskadnog 
sistema brana. 
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Primjedbe i sugestije na Nacrt Strateške procjene uticaja na životnu sredinu za 
DPP za HE na rijeci Morači od strane NVO “OZON” 
 
Primjedbe 
Za DPP je vezano dodatnih 11 akumulacija u gornjem slivu koje mogu imati dodatni 
potencijal za proizvodnju iz malih hidroelektrana. Mora se, međutim, naglasiti da su ove 
akumulacije u gornjem slivu razvijene samo do idejnog nivoa i da tek treba da bude 
donešena odluka o njihovoj izgradnji. Pored toga, ovih 11 brana i elektrana bi prije nego 
bi bile predmet dodatnog istraživanja, uključujući i odvojenu SEA. 
Nije jasno zašto se u SEA za 4 HE pominje još 11 malih HE, o kojima još nije odlučeno, 
sem ukoliko to na neki način neće biti uključeno u eventualni dogovor sa 
koncesionarom, t.j. da se onom ko se odluči da investira u 4, kao mogućnost ostavlja i 
izgradnja još 11 malih HE. 
 
Postojeći status polu-zatvaranja KAP-a bi mogao eliminisati deficit električne energije, 
stoga obezbjeđujući više energije za izvoz. 
Ukoliko se KAP zatvori, što je uzimajući u obzir teško stanje u kom se trenutno nalazi, 
veoma moguć scenario, to, po podacima iznijetim u toku javne rasprave od strane 
predstavnika Vlade, ipak ne bi pokrilo deficit struje koje trenutno ima država Crna Gora. 
Upravo zato ne stoji konstatacija da bi se na ovaj način obezbijedila energija za izvoz. Ili 
su bile netačne analize iznijete tokom javne rasprave. 
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Unaprijediti mogućnosti zdravstvene zaštite  
Ovakva formulacija nije jasna. 
 
Mogućnost za bolje obrazovanje 
Ovakva formulacija nije jasna. 
 
Sve akumulacije bi obezbijedile nova staništa za divlji svijet 
Ali i uništile značajan broj staništa, pa ne može se govoriti o prednosti. 
 
Stvaraju se novi pejzaži jezera 
Valorizacija postojećih prirodnih resursa je prednost, stvaranje novih vještačkih svakako 
nije. 
 
Manastir Morača i plato na kome se nalazi će biti dobro održavan i očuvan za 
budućnost. 
O manastiru Morača, obzirom na njegovu vrijednost, moralo bi se voditi računa bez 
obzira na HE na Morači, a za njegovo očuvanje su zadužene i druge institucije. 
 
Mogućnosti za povećanje arheološkog znanja usled neophodnih istraživanja. 
Eventualna izgradnja 4 HE nije neophodna za pvećanje arheološkog znanja. 
 
Mogućnost da se više nauči o flori i fauni oblasti usled neophodnih ispitivanja. 
O flori i fauni se može naučiti i usled ispitivanja za potrebe mreže NATURA 2000 ili 
nekog drugog razloga, tako da se ne može govoriti o prednosti. 
 
Neke nizvodne regulacije protoka kao što su smanjenje rizika od poplava i poboljšan 
kvalitet vode. 
Nije nam poznato da je rizik od poplava izražen u ovoj oblasti, a svakako da postoje 
načini za smanjenje rizika i bez izgradnje HE. 
 
Moguće unapređivanje životne sredine za turizam (kvalitet vode). 
Nejasna formulacija. 
 
Unaprijeđeno vodosnabdijevanje u ljetnjem periodu. 
Opet nema dovoljno informacija. 
 
 
Alternative 
Opcija po kojoj se ništa ne radi nije dovoljna alternativa, naročito jer niko ne spori da se, 
ukoliko se pokaže da je neophodno, koriste hidropotencijali rijeke Morače, na način koji 
bi imao najmanje štete za životnu sredinu. 
 
 
Ekonomski faktori 
Nedostaci 
Potencijalni rast tarifa energije. 
Nejasna konstatacija, treba navesti parametre na osnovu kojih se došlo do ovakvog 
proračuna, a na osnovu količine energije koja se ne bi proizvela u 4 HE. 
 
Potencijalni pad BDP. 
Treba navesti relevantne parameter. 
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Gubitak poslovnog i povjerenja investitora. 
Ovo je samo jedan od mogućih načina korišćenja obnovljivih izvora energije i ova 
konstatacija bi mogla da stoji samo ukoliko bi se u eventualnoj kasnijoj proceduri, npr. 
nakon tendera, odustalo od plana eventualne izgradnje 4 (+11) HE, a nikako u toku 
javne rasprave za SEA. 
 
Povećanje nezaposlenosti u ovom regionu 
Vlada CG ima i druge mehanizme u procesu pridruživanja EU da pomogne razvoj ovog 
kraja i utiče na veću zaposlenost, tako da ova konstatacija nije utemeljena  
 
Društveni faktori 
Uticaj na zdravlje najugroženijih stanovnika usled povećanja tarifa 
I usled eventualne izgradnje 4(+11) HE može doći po povećanja tarifa u odnosu na  
sadašnje, tako da ovu proizvoljnu tvrdnju treba ukloniti 
 
Potencijalan porast kriminala i asocijalnog ponašanja jer se ekonomski uslovi 
pogoršavaju. 
Porast kriminala, šverca i asocijalnog ponašanja može nastati i usled porasta obrta 
novca, a uzimajući u obzir trenutnu strukturu stanovništva, ova tvrdnja nije 
utemeljena. 
 
Potencijalno povećavanje broja zdravstvenih poremećaja kao što su depresija i  
alkoholizam. 
Ukoliko dođe do eventualne izgradnje radničkih naselja, svakako je veća mogućnost  
pojave depresije (usled izolovanosti pod porodice), alkoholizma i svakog drugog vida  
bolesti zavisnosti, nego što je mogućnost ukoliko ostane postojeće stanje 
 
Faktori životne sredine 
Nedostaci 
Rizik povećanog zagađenja i degradacije zemljišta usled napuštanja industrije usled loše 
energetske situacije 
Treba navesti na koju se industriju misli. 
 
 
Povećani troškovi energije stimulišu nelegalnu sječu i na taj način se povećava rizik od 
erozije i klizišta. 
Građani Crne Gore plaćaju institucije koje treba da spriječe nelegalnu sječu, a ovakva 
konstatacija ne utiče na povećanje povjerenja u njih, niti u one koji bi trebalo da ih 
kontrolišu i primjenjuju zakone. 
 
Klimatske promjene utiču na osnovni protok rijeke što može dovesti do prirodnog gubitka 
biodiverziteta. 
Neophodno je pojasniti na koje se vrste misli i na osnovu čijih studija se došlo do ove 
konstatacije. 
 
Međutim, DPP bi mogao takođe imati neke negativne efekte uglavnom u odnosu na 
rijetku floru i faunu u okviru regiona, čiji opseg nije moguće u potpunosti procijeniti, usled 
slabe raspoloživosti podataka, stoga je potrebno dalje istraživanje prije početka 
aktivnosti na izgradnij. 
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Smatramo da se biodiverzitet oblasti mora istražiti i doći do relevantnih podataka, prije  
eventualne izgradnje HE i takođe procijeniti njegova ekonomska vrijednost i mogućnost 
valorizacije, uzimajući u obzir potencijalne kandidature za NATURA 
2000 i Emerald područja. 
 
 
Sugestije 
Udruženje građana ,,OZON” Nikšić smatra da bi objavljivanjem svih dobijenih komentara 
na DPP za prostor višenamjenskih akumulacija na rijeci Morači i SEA za DDP za 4HE 
na rijeci Morači, na oficijelnoj internet prezentaciji, Ministarstvo uređenja prostora i 
zaštite životne sredine povećalo transparentnost procesa i omogućilo javnosti da se 
uvjeri u eventualnu opravdanost komentara NVO koje su učestvovale u javnoj raspravi. 
 
Za Udruženje građana ,,OZON” Nikšić 
 
Direktor 
Aleksandar Perović 
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Primjedbe i komentrari od strane Građevinskog fakulteta Podgorica 
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Primjedbe i sugestije italijanske firme A2A 
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Primjedbe i sugestije od strane firme „FOMOS MONTENEGRO“ 
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Komentari Marine Marković na SEA 
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Primjedbe i sugestije od strane Radovana M. Radovića dipl. ing. građ.: 
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